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درمکتب امام

گریه سیاسی

نگاه

زنده نگه داشتن عاشورا یک مسئله بسیار مهم سیاسی - عبادی است. عزاداری 

کردن برای شهیدی که همه چیز را در راه اسلام داد ]ه [، یک مسئله سیاسی است؛ 

یک مسئله ای است که در پیشبرد انقلاب اثر بسزا دارد. 

]…[ ما ملت گریه سیاسی هستیم، ما ملتی هستیم که با همین اشک ها سیل 

جریان می دهیم و خرد می کنیم سدهایی را که در مقابل اسلام ایستاده است.

 صحیفه امام؛ ج۱۳؛ ص۳۲۷ | جماران؛ ۱۴آبان۱۳۵۹

ضرورت سوگواری عالمانه
 برای سالار شهیدان)ع(

خداي سبحان فرمود: من شما را امر كردم، رسول خدا فرمود: من مأمورم اين كار 
را انجام بدهم. در امتثال اين امر آنقدر پافشاري مي كرد، مي فرمود: ولو هيچ كس من 
را ياري نكند، من موظّفم امر خدا را امتثال كنم. خداي سبحان هم فرمود: لا تكَُلَّفُ 
الِّا نفَسَك)1(. رسول من! گرچه بايد سخنراني كني، بايد دعوت كني، گرچه بايد املاء 
كني، عدّه اي فرمايش تو را بنويسند، جامعه را دعوت كني؛ ولي اگر كسي حاضر نشد 
با تو همكاري كند و تو تنها ماندي؛ مبادا صحنه را ترك كني، بلكه: حَرّضِ المُؤمِنينَ 
عَليَ القِتال)2(، ديگران را ترغيب و اتمام حجت بكن؛ ولي اگر كسي تو را ياري نكرد، 
نبايد بگوئي من تنهايم. مسئله نجات جامعه نيازي به همكاري و همياري ندارد. شما 

بايد اقدام بكنيد، بلَغََ مَا بلَغَ؛ عدّه اي به دنبال تو حركت مي كنند. 
تصمیم سالار شهیدان)ع( بر مبناي شرایط تاریخي عصر نسبت به قیام

ِّفُ  همين مضمون را كه خدايِ ســبحان در قرآن كريم به رسولش فرمود: لا تكَُلَ
لام(  الِّا نفَسَك، وجود مبارك سالار شهيدان كه به منزلة پارة تن پيامبر )عليهما السَّ
است فرمود كه اگر در تمام دنيا جائي براي آسايش من نباشد، من تن به ذلتّ نخواهم 
داد: لـُـو لمَْ يكَُنْ مَلجَاءٌ وَ لا مَأوَي لمََا بايعَتُ يزَيدَ بنَ مَعاويِه )3(. اگر نه تنها هيچ كس 
مرا ياري نمي كند، هيچ كس هم مرا پناه ندهد و من در كلّ روي زمين تنها بمانم، 
دست ازاين مبارزه بر نمي دارم. الآن يك فرصت خوبي است؛ براي اينكه من اگر قبلًا 
در زمان معاويه قيام مي كردم،؛ خودم با بچه هايم قيام مي كرديم، ما را در مدينه مي 
كشتند، صداي ما هم به جائي نمي رسيد؛ جامة مشكي در بر مي كردند و براي ما عزا 
مي گرفتند و عوام فريبي مي كردند و صداي ما خاموش مي شد. الآن معاويه رخت بر 
بسته. اگر ديديد الآن من ساكت نمي نشينم، براي اين است كه فرصت، فرصت مناسبي 
است. من 20 سال ساكت بودم؛ 10 سال در زمان حكومت برادرم امام مجتبي، چون 
مسئوليت با برادرم بود؛ 10 سال هم بعد از شهادت امام مجتبي من ساكت شدم و غم 

خوردم. چون معاويه يك داهية)مكار( تاريخ بود و لوُث مي كرد. 
الآن كه او رخت بر بســت، مستشاران او هم كه رخت بر بستند،يزيد يك جوان 
فاســقي است، كم تجربه است؛ او دست از اين كارهاي خامي اش برنمي دارد، فرصت 
مناسبي است كه من با شهادتم بساط حكومت آنها را بر دارم. فرمود: شما تا روز قيامت 

بايد اين فكر را احياء كنيد، دين به ما اجازه نمي دهد. 
تأثیر عزاداري ها در تعقل مردم جامعه

در بسياري از موارد سالار شهيدان مي فرمود:ما 14 نفرامامان معصوم يك برنامه 
داريــم. هر كدام از ما يك وظيفه اي دارد، خداي ســبحان براي من يك وظيفه اي 
معيّن كرده، براي برادرم يك وظيفه اي معيّن كرده. ما در هر مقطعي عهده دار تأمين 
عدل و عقل مردم هستيم. اگر چنانچه مردم عاقل باشند، راحتند. اين عزاداري ها براي 
آن است كه مردم عاقل و عادل بشوند و حسنة دنيا و آخرت نصيب آنها گردد.بعضي 
منطقشان اين است كه خدايا! به ما دنيا بده، ديگر به فكر حلال و حرام نيستند، به 
فكر عدل و ظلم نيستند، به فكر عقل و جهل نيستند: مِنَ النّاسِ مَنْ يقَُولُ رَبنََّا آتنَِا 
نيا حَسَنَهً  نيا، ديگر نمي گويند ) حَسَنَه (! امّا وَ مِنهُمْ مَنْ يقَُولُ رَبنََّا آتنَِا فيِ الدُّ فيِ الدُّ
وَ فيِ الآخِرَهِ حَسَنَهً وَ قنَِا عَذابَ النّار. بركات دنيا، بركات آخرت، بهشت جاودان؛ اينها 

را از خدا مي خواهند. حسنة دنيا با عدل و عقل حاصل مي شود. 
نقش اساسي فهم عالمانه در مراسم سوگواري سالار شهیدان)ع(

اين كارها به بركت روضه خواني سيّدالشهداء هست. اشك بسيار چيز خوبي است، 
امّا فائده اشك 10 درصد است؛ آن 90 درصد را فهم و استدلال و سخنراني هاي عالمانه 
و آيات قرآني و روايات و ارزيابي و تحليل نهضت عاشورا و تاريخ اسلامي و صدها مسائل 
علمي ديگر تشكيل مي دهد. اگر شما مي بينيد جامعه اي به بركت سالار شهيدان 
مستقل است؛ محصول آن فهم عالمانه است. گفتند: خواب آدم عالم بهتر از عبادت 
آدم غير عالم است. آن را با يك فريب مي شود از جا به در برد و اين را هرگز نمي شود 
كُهُ العَواصِف)4(. اينكه گفتند: تا مي توانيد در هر روز علم، در هر زمان  تكان داد: لا يحَُرِّ
علم، در هر زمين علم كسب كنيد؛ براي همين جهت است. رسول گرامي فرمود: هيچ 
بركت ندارد آن مجلسي كه انسان يك ساعت در آنجا بنشيند و چيزی ياد نگيرد. ما 
تمام كارهايمان بايد قُربهً الِيَ الله باشد، بهترين راه براي نزديك شدن معنوي به خدا 
همان عدل و عقل است. فرمود: اگر كسي يك جا بنشيند و چيزي ياد نگيرد؛ به همان 
اندازه از خدا دور شده است. خدا يعني عدل محض، خدا يعني عقل محض، خدا يعني 
علم محض، خدا يعني حكمت محض. انسان وقتي از عدل و عقل دور شد، از علم و 
فَهُ  حكمت دور شد، از آن كمالات دور شد؛ قهراً سقوط مي كند، هبوط مي كند: يتََخَطَّ

يرْ اوُ تهَوِي بهِِ الرّيحْ فيِ مَكانٍ سَحيق)5(.  الطِّ
الان ماه محرّم است، شما در هر محلّي هستيد، در هر شهر و كوي و برزني هستيد؛ 
با حسينيه هايتان، با سخنرانان تان تماس داشته باشيد، بگوئيد حرف هاي عالمانه بزنند، 
حرف هاي عالمانه را گوش بدهيد. آنها را وادار نكنيد كه براي شما خواب و قصّه نقل 
بكنند! خواب، هرگز كســي را بيدار نمي كند. اين درك اســت كه انسان اگر مريض 
اســت، او را درمان مي كند؛ اگر در حال احتضار هم باشــد،  به او حيات مي دهد؛ اگر 
جاهل است، او را عالم مي كند؛ اگر خوابيده است، او را بيدار مي كند. اين است كه 
امام صادق)ع( فرمود: اگربخواهي به شــهر يا روستائی بروي؛ اوّل سئوال بكن در آن 

شهريا روستا يك عالم هست يا نه!
ضرورت توجه عالمانه به شبهه افكني دشمنان در رسانه هاي گروهي

الآن شــما در اين ماهواره ها و سايت ها و اينترنت مي بينيد؛ چقدر متشابهات را 
پراكنده مي كنند، چقدر شــبهه افكني مي كنند. يا آنها را گوش ندهيد، اگر قدرت 
تحليل نداريد؛ يا اگر گوش داديد، ضبط كنيد، با علمايتان در ميان بگذاريد كه يك 
چنين شبهه و اشكالي هست؛ پاسخش چيست! اينها شما را روشن مي كنند، شما هم 
چهار تا جوان را روشن مي كنيد. مطمئن باشيد آنكه از جريان نظامي نا اميد شد، از 
جريان تحريم اقتصادي نا اميد شد، از شوراي امنيت بردن نا اميد شد، از شوراي حكام 
دارد نا اميد مي شود؛ از راهِ ايجاد شبهات مي خواهد نسل جوان را خالي كند:فَاستَخَفَّ 
قُومَهُ فَاطَاعُوهُ)6(، اينها هميشه بنايشان بر شستشوي مغزي است. شما اين شبهات را 

از هر جا شنيده ايد، با علمايتان در ميان بگذاريد كه اين آية قرآن معنايش چيست.
وجود مبارك امام صادق)ع( فرمود: وقتي يك جائي مي روي، هم مسائل طبيعي 
را در نظر بگير، ببين هوايش سالم است، آب سالم دارد، زمينش براي كشاورزي آماده 
است؛ اينها مســائل اقتصادي و دنيائي تو. هم بررسي كن، ببين يك آدم بفِهم، يك 
عالم، يك محقق، يك پژوهشــگر ديني در آن شهر يا روستا حضور دارد يا ندارد كه 
تو مشــكلاتت را با او در ميان بگذاري؛ و گرنه در آن شــهر و روستا زندگي نكن، در 
آن اســتان زندگي نكن، در آن كشور زندگي نكن. اگر يك كسي يك جائي مي رود، 
بالأخره طبيب لازم است، مسئول برقراري امنيت لازم است. اينها را حسينيه و نهضت 

أبي عبدالله و عاشورا به ما مي گويد. 
وجود مبارك ســالار شــهيدان خود مهندس و معمار كلّ بود؛ فرمود: ما آمديم، 
اينها را سرجايشان بنشانيم؛ هر كسي را وقتي سر جايش نشانديم و هر چيزي را در 
جــاي خود قرار داديم، هر حرفي را در جاي خود گفتيم، هر عقيده يا خُلق يا فقه يا 
حقوق را در جاي خود نهاديم؛ اين بنيان مي شود » بنيان مرصوص« و چنين بنياني 

محبوب ذات أقدس إله است.
 امام حسین)ع(، شجره طیّبه عدل و عقل

در جريان سيّد الشهداء، در حقيقت انسان براي مظلوميت عدل و عقل اشك مي 
ريزد. عدل اگر بخواهد به يك صورتي در بيايد، به زيبا ترين صورت ترسيم مي شود؛ 
عقل اگر بخواهد به يك صورتي در بيايد، به صورت فرشته ظهور مي كند. آنچه را كه 
در بهشت ترسيم كرده اند، همين نماد عدل و عقل است، همين صورت عدل و عقل 
اســت. اينجا درخت عقل، ميوة عدل مي دهد، درخت عدل، ميوة عقل مي دهد. از 
وجود مبارك امام رضا )ع( سئوال كردند: رواياتي كه مربوط به آن شجرة مَنهيّه است 
كه وجود مبارك آدم از آن درخت نهي شــد كه از آن درخت نخورد؛ آن چه درختي 
بود؟ بعضي ها مي گويند: گندم بود، بعضي مي گويند انگور بود، بعضي مي گويند خرما 
بود. فرمود:  همة اينها درست است. عرض كردند: چطور؟ فرمود: درخت بهشت مثل 
درخت دنيا نيست كه اگر درخت انگور است، خرما ندهد، سيب و گلابي ندهد! درخت 
بهشت در اختيار بهشتي است، بهشتي هر چه اراده كند او عطا مي كند. اينجا درخت 
عدل ميوة عقل مي دهد، درخت عقل ميوة عدل مي دهد. اگر كسي عاقل شد، عادل 
هم هست؛ اگر كسي عادل بود ، عاقل هم هست. ما براي اينكه يك چنين درختي را 

خواستند قطع كنند و برُيدند، اشك مي ريزيم و ناله مي كنيم.
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظلّه( در جمع اقشار مختلف 
شهرستان آمل، حسینیة هدایت آمل ـ ۱۱/ ۱۱/ ۱۳8۴ 

)1( نساء/ 84              )2( انفال/ 65           )3( بحار الأنوار/ 44/ 329
)4( الكافي/ 1/ 455      )5( حج/ 31            )6( زخرف/ 54

خوان حكمت در دهه اول محرم روزهای  زوج منتشر می شود.

1- ســه روز از محرم سال 61 هجری، گذشته بود كه 
»عمربن  ســعدبن  ابی وقاص« به فرماندهی سپاهی متشكل 
از چهار هزار ســواره از شهر كوفه حركت كرد و به سرزمين 
نينوا وارد شد. او از طرف امير كوفه، عبيدالله بن  زياد دستور 
داشت تا راه را بر كاروان حسين بن علی)ع( ببندد و ايشان را 
به بيعت با يزيدبن معاويه، خليفه اموی كه به تازگی جانشين 
پدر )معاويه بن ابی سفيان( شده بود، وادار نمايد. چند روز پيش 
از آن حربن يزيد رياحی با هزار نفر ســپاهی باز به دســتور 
فرماندار كوفه، به خاطر اهميت موضوع محل مأموريت خود 
در قادســيه را ترك كرده و در »شراف« به كاروان  امام)ع( 
رســيده و سپاهش سايه به سايه ايشان حركت می كرد. در 
ايــن مدت، حر در چند مقطع و مرحله با امام حســين)ع( 
مذاكره و گفت وگو كرد، اما نتوانست ايشان را به »رفتن نزد 
ابن زياد« مجاب كنــد. مقاتل و منابع معتبر تقريباً همگی 
متفق القول نوشــته اند اين گفت وگو سه بار ميان آن دو رد 

و بدل و تكرار شد.
»امام حسين)ع( فرمودند: چه می خواهی؟«

حر گفت: به خدا می خواهم تو را پيش عبيدالله بن زياد 
ببرم. )توجه كنيد، به امام نگفت برگرد، يا مسيرت را عوض 
كن، بلكه از ايشان خواست با حالت ضعف و تسليم نزد امير 

بدنام و بی اصل و نسب كوفه برود!(
امام حسين فرمود: در اين صورت به خدا نمی آيم.

حر گفت: در اين صورت به خدا من هم تو را رها نمی كنم. 
و اين سخن سه بار از دو سوی تكرار شد. )مقتل ابن مخنف، 
سيدبن طاووس، تاريخ طبری، ارشاد شيخ مفيد و...( حر كه 
عزم جزم حضرت امام حسين بن علی)ع( و تصميم قاطع آن 
بزرگوار برای رسوا كردن حكومت يزيد را دريافته، با تأكيد بر 
اين نكته كه: »... از تو جدا نخواهم شد تا به كوفه ات برسانم 
و نزد عبيدالله ببرم...« از در خيرخواهی وارد شــد و از ســر 
دلسوزی به امام هشــدار داد كه: »ای حسين، تو را به خدا 
در انديشــه خودت باش، صريح می گويم كه به نظر من اگر 

جنگ كنی، حتماً كشته می شوی...«
و امام حسين)ع( در جواب، حرف آخر را در »مذاكره« 

با حر به طور صريح گفت:
- مرا از مرگ می ترسانی، مگر بيشتر از اين كه مرا بكشيد، 

كار ديگری می توانيد، انجام دهيد...؟!
...و حــال كه يزيديان از مذاكره حر با امام حســين)ع( 
طرفی نبســته، و به هدف خود كه همانا تسليم كردن امام 
حسين)ع( و او را نزد عبيدالله بردن و بيعت با يزيد و...! بود 
نرسيده بودند، عمربن سعد را با سپاهی گران به سوی كربلا 
گسيل داشته تا امام حسين)ع( بداند كه دشمن برای تسليم 
كردن او سخت مصمم است و مرحله مرحله دامنه محاصره 
را تنگ تر و به صورتی شديدتر و تهديدآميزتر با ايشان برخورد 
می كنند... غافل از آنكه  حضرت حســين بن علی)ع( نيز به 
عنوان »امام« در پيمودن راهی كه در پيش گرفته، و تحقق 
اهدافی كه برای دين و نجات مردم و رســوا كردن حكومت 
فاسد يزيد، درنظر دارد مصمم تر است و... با ورود سپاه عمربن 
سعد، حر نيز با افرادش به لشكر او پيوسته و تحت فرماندهی 
عمر قرار گرفتند. و جالب اينكه، هم عمربن سعد و هم حر 
از جنگيدن با امام حســين)ع( و به ويژه كشتن آن حضرت 
ســخت كراهت داشتند و با اينكه تا يك قدمی جنگ با او و 
قتل ايشــان پيش آمده بودند، اما در دل اميدوار بودند كار 
به جنگ نكشد و... به قول نويسنده ای برای آن دو »قبل از 
آن كه جنگ در بيرون آغاز شود در درون شان برپا شده بود 
جنــگ خدا و طاغوت... دنيا و آخرت...« و نبرد ميان يزيدی 
ماندن يا حسينی شــدن! عمربن سعد بر خلاف حر، چهره 
شــناخته شده ای بود، فرزند سعدبن ابی وقاص كه از صحابه 
پيامبر)ص( و فاتحان نامدار اسلام بود. او امام حسين)ع( را 
و خاند ان و پدر و مادرش را خوب می شناخت، اما حب جاه 
و حرص دنيا- كه از ويژگی های هميشگی عمربن سعد بود- او 
را برخلاف فهم و تشخيص، به اين وادی كشانده بود. عبيدالله 
به وی »حكومت ری« را وعده داده بود، البته به اين شرط كه 
»به مقابله حسين رو، و چون از كار ميان خودمان و او فراغت 
يافتيم، سوی عمل خويش ]حكومت ملك ری[ می روی.« و... 
عمربن سعد عاقبت تسليم وسوسه های نفس شد و... در رأس 
ســپاهی به كربلا آمده بود تا در صورت موفقيت! )به تعبير 
دكتر شــريعتی( »به تخت رياستی تكيه زند كه شرفش در 
زير آن مدفون شده است...« او پس از ورود به سرمين كربلا، 
در اولين اقدام، نماينده ای را به سوی اردوی حسين بن علی 
روانه ساخت تا از زبان ايشان، علت آمدنش را به كربلا بشنود. 
»قره بن قيس حنظلی« عين پيام امام )ع( را به ابن سعد رساند 
»مردم شهرتان به من نوشته اند كه بيا، اگر نمی خواهند، باز 
می گردم...« ابن سعد از اين پاسخ خشنود شد. چون از اين 
پاسخ چنين فهميد كه امام)ره( در وهله اول به قصد جنگ 
نيامــده و در اين باره اصرار ندارد. پس خلاصه مذاكرات را با 
اميدواری برای عبيدالله مكتوب كرد. ظاهراً او نيز عبيدالله را 
نمی شناخت و به درجه خباثت وی آگاه نبود! ابن زياد علاوه 
بر اينكه غلام حلقه به گوش يزيد و جيره خوار تمام و كمال 
حكومت يزيدی بود، ازنظر اينكه دارای پســت ترين نسب و 
بدنام ترين خانواده ها و بی تربيت ترين افراد بود، ناخودآگاه، از 
اين كه فرزند عالی ترين خانواده و ارجمندترين پدر و مادر را 
در موضع ضعف قرار دهد و وی را تسليم خواسته های خود 
و ارباب آلوده تر از خودش نمايد، احســاس شعف و هيجان 
می كرد، به اين خاطر چون نامه ابن سعد را خواند، اين اشعار 
را زمزمه كرد كه: »اكنون كه پنجه های كينه ما به گردن او 
فرو رفته، آرزومند رهايی است، اما او ديگر راه فراری ندارد...«

براســاس اين برداشــت غلط و فهم نادرست از ماهيت 
عمل و عظمت كاری كه حسين)ع( قرار است در كربلا برای 
هميشه تاريخ پيش جهانيان به نمايش بگذارد، فرمان تازه ای 
را برای عمربن ســعد نوشت و از سر تكبر و موضع بالا- كه 
خلق و خوی هميشــگی جبهه استكبار در طول تاريخ بوده 
اســت- چنين حكم داد: »به حسين بگو او و همه يارانش با 
يزيد بن معاويه بيعت كنند، و چون چنين كردند، رای خويش 
را بگوييم)!(«، يعنی ايشان و همراهانش ابتدا ذلت را بپذيرند،  
به خواسته های يزيد گردن نهند و  تسليم اوامر آنها شوند و... 

تا بعد، تازه آنها رأی و تصميم خود را اعلام كنند!!
روز پنجــم محــرم عمربن ســعد حكــم وقيحانه امير 
جنگ طلب و متكبر كوفه را دريافت و آن را برای امام حسين)ع( 
فرســتاد. پاســخ حضرت در اين دور از مذاكرات هم كوبنده 
و صريح بود. پاســخی سرشــار از عزت خواهی، اصولگرايی و 
پاسداشت حريم الهی و حرمت انسانی و... بالاخره عدم سازش 
و ذره ای كوتاه آمدن در برابر خواسته های غيرمنطقی ظالمان 
ستمگر و مستكبران زورگو. پاسخ اين بود: »ممكن نيست من 
تسليم شوم فهل هوالا الموت فمرحباً به« آخرين ضربه ای كه 
می توانند به من بزنند، ضربه مرگ است. آفرين به مرگ«! اينجا 
بود كه تا اندازه ای پســر مرجانه دريافت كه در چه ماجرايی 
گرفتار آمده و با چه شخصيتی درافتاده و می جنگد؟! مردی كه 
با دستان خالی و نيرويی اندك در برابر پنج هزار نظامی غرق 
در آهن و شمشير تسليم نمی شود و هرگز حاضر به مماشات 
و كوتاه آمدن از اصول خود كه منبعث از ارزش های اسلام و 
آموزه های الهی بود، نيست...! پس فرمان جديدی خطاب به 
عمربن سعد صادر می كند: »... و اما بعد، ميان حسين و ياران 

وی و آب حائل شو كه يك قطره از آن ننوشند...«
اين حكم آخر در روز ششــم به ابن زياد رسيد و از روز 

هفتم، سه روز قبل از نبرد عاشورا، اجرا شد. حكمی وحشيانه 
و تحريمی نابخردانه و ناعادلانه كه نشــان می داد، حكومت 
يزيدی حاضر نيست به منطق عمل كند و چارچوب، و شرايط 
يك مذاكره عادلانه و گره گشا را رعايت كند. منطق استكبار 
می خواهد از طريق مذاكره هم »زور« بگويد و خواسته های 
ظالمانه خود را به طرف مقابل تحميل كند. مذاكره ازنظر او 
يعنی اثبات برتری خود و اعمال يكجانبه اراده خود و تمكين 
تمام و بی قيد و شرط طرف مقابل. يا تسليم و بيعت بی قيد و 
شرط با يزيد و دست  شستن از شخصيت و شرافت و اعتقادات 

خود و... يا هيچ. تحريم و محاصره و تحليل جنگ نابرابر!
دشمن يك بار ديگر و برای آخرين مرتبه با امام حسين)ع( 
به مذاكره می نشيند و اين بار به پيشنهاد امام، خود عمربن 
سعد خدمت آن حضرت می رســد. مذاكره ای رودررو و دو 
نفره و محرمانه كه كســی از مفاد آن اطلاع نداشت. هرچند 
طبق معمول كسانی بر طبق حدس و گمان و گرايش هايی 
كه داشــتند، چيزهايی از قول خود گفته اند... اما، وقتی دو 
روز بعد از آن شب، يعنی روز عاشورا، و طرف مقابل يكديگر 
صف آرايی كردند و... نبرد بی مانند كربلا در صحنه تاريخ چهره 
بســت و برای هميشه ثبت  شد، مشخص می شود كه در آن 
مذاكره آخر هم، حســين)ع( بر سر حرف اصولی و منطقی 
خويش ايســتاده و دعوت به تسليم و زبونی طرف مقابل را 
نپذيرفته و مرگ ســرخ را بــر زندگی ننگين ترجيح داده و 
تكرار كرده كه: »الموت اولی، من ركوب العار...«! و برهمين 
مبنا حتماً به عنوان امام)ره( و وظيفه ای كه در قبال هدايت 
انسان ها- به ويژه گمراه ترين آنها- دارد، از سر دلسوزی او را 
نصيحت كرده و به معروف »امر«، از منكر، »نهی«ش كرده 
و حتی بر سر او نهيب زده كه از خواب غفلت برخيزد و خود 
را از وسوســه های نفس نجات دهد... و اگر مسلمان نيست، 
حداقل آزاده باشد و تا فرصت هست خود را از سپاه نكبت و 
صف ذلت، جدا كند... يعنی همان كاری كه 25 سال پيش 

پدر بزرگوارش در حق زبيربن عوام انجام داد.
2- در ســال 36 هجری، در نزديكی شهر بصره نبردی 
شديد و جنگی خونين درگرفت كه در تاريخ به جنگ »جمل« 
معروف است. نبردی كه يكسوی آن علی)ع(، اميرمؤمنان و 
خليفه برحق و مشروع مسلمانان با خيل حاميان و طرفدارانش 
قرار دارد و در سوی ديگر آن صحابه ای چون زبيربن عوام و 
طلحه بن عبيدالله و... و باند غارتگر زياده خواه اموی. در اينجا 
نيز، برای جلوگيری از شــعله ور شدن آتش جنگی كه برای 
اولين بار هر دو سوی ميدان، مسلمانان قرار داشتند، علی)ع( 
به عنوان رهبر جامعه و خليفه مسلمين و امام برحق، تمام 
تلاش خود را می كند، سخنرانی ها می كند، نامه ها می نويسد 
و... و مذاكره می كند. چرا كه او می داند و بسياری ديگر كه 
خود را به فراموشی نزده، می دانستند، هركس در برابر شمشير 
پرآوازه او قرار بگيرد، منزلی جز دوزخ نخواهد داشــت. آنها 
در گير و دار نبرد خندق از قول رســول خدا شــنيده بودند 
كه »ضربه شمشــير علی از عبادت جن و انس بالاتر است« 
و قول آن بزرگ بزرگان را به ياد داشتند كه فرمود »علی با 
حق است و حق با علی است و اين دو هرگز از يكديگر جدا 
نخواهند شد.« و بالاخره بارها از زبان شير پيروز خدا )اسدالله 
الغالب( علی مرتضی)ع( شنيده بودند كه بااشاره به شمشيرش 
می فرمود: »با اين شمشــير كسی را نزدم مگر آنكه يكسره 
به جهنم رفت...« و... و او امام اســت. در درجه اول خواهان 
هدايت و ســعادت دنيوی و اخروی نوع بشر است، و در اين 
راه تمــام تلاش خود را می كند و... اگر راهی نبود و چاره ای 
نماند، آن وقت باز از سر وظيفه و برای نجات بشريت و دفاع 
از حق و مبارزه با ظالم از »داغ و درفش« اســتفاده می كرد. 
متأسفانه تلاش امام در اين راه به جايی نرسيد و »ناكثين« 
جاه طلب و قدرت پرست، در اطراف بصره در برابر سپاه امام)ع( 
كه از مدينه تا آنجا به تعقيب آنها آمده بود، صف آرايی كردند. 
باز اينجا امام)ره( برای جلوگيری از جنگ و هدايت و نجات 
ناكثين از آتش دوزخ، همه كوشش خود را به كار بست و... از 
جمله با بعضی از صحابه رسول خدا كه علی رغم فداكاری هايی 
كه در راه پيشرفت اسلام كرده و شمشيرها در ركاب پيامبر 
زده بودنــد اينك به خاطــر جاه طلبی يا اغوای آن و اين راه 
انحراف و ضلالــت را در پيش گرفته، به مذاكره روياروی و 

مستقيم نشست.
زبيربــن عوام، يكــی از همين افــراد بلكــه از اولين 
پيمان شكنان و از سردمداران لشكر جمل به حساب می آمد... 
زبير، پسر صفيه عمه رسول خدا)ص( و علی بن ابی طالب بود. 
مردی كه تا پيامبر در قيد حيات ظاهری بود، برای آن حضرت 
صحابه ای فداكار و از جان گذشته بود و چون ايشان از دنيا 
رفت، در كنار علی)ع( ايستاد... اما اينكه در صف »ناكثين« 
قرار گرفته و همدســت اموی ها شده و عليه علی)ع(، مظهر 
حق و وصی پيامبر و امير مشروع و قانونی مؤمنان، علم مبارزه 
برافراشــته بود... »او را بايد به خود آورد و از گمراهی نجات 
داد...« امام با اين نيت و قصد، زبير را به مذاكره دعوت كرد... 
زبير پذيرفت. ملاقات آن دو در ميان اردوگاه طرفين صورت 
گرفت. ملاقاتی كه در آن امام به لحنی ناصحانه و دلسوزانه، 
زبير را از پيمودن راه باطل برحذر داشت و به قرار گرفتن در 
صراط حق دعوت كرد. بر سر او »نهيب« زد و سعی نمود با 
ذكر خاطره ای از پيامبر)ص( وی را ورطه »غفلت« برهاند... 
و زبير سراســر »گوش« بــود و... آن خاطره را خوب به ياد 
داشت: »زبير هرگز مقابل علی قرار نگير كه او همواره با حق 
اســت.« او را به خود آورد و بيدار كرد و متنبه نمود، و... در 
مقام توجيه و عذرخواهی به امام)ع( عرض كرد: »آری به ياد 
می آورم... بدون شــك چنين بود. كه تو می گويی... به خدا 

قسم از جنگ با تو منصرف می شوم.« و...
او بعد از مذاكره با امام)ره(، از صف ناكثين خارج شــده 
به سپاهيان علی)ع( هم نپيوست اما ميدان جنگ را به سوی 

تقديری كه چندان هم به طول نينجاميد، ترك كرد و...!
3- مذاكره در منطق اسلام و در سيره بزرگان و معصومان 
آن)عليهم السلام(، »هدف«، نيست، »وسيله ای« است در كنار 
ســاير ابزارها و تاكتيك ها برای تحقق اهداف و دستيابی به 
آرمان ها و بالاخره، پاســداری از اصول »فرصتی« است برای 
اينكه حرف منطقی و پيام هدايتگر الهی را به گوش زمان و 
تاريخ برسانند. در اين مكتب و جهان بينی، مذاكره هرگز به 
معنی چانه زدن بر سر اصول و كوتاه آمدن از ارزش هايی چون 
عزت و شرافت و... بازی كردن در پازل و زمين حريف نيست، بر 
اين اساس ما نبايد امروز اگر ادعای پيروی از سيره آن بزرگان 
و آموزه های مكتب انسان ساز اسلام را داريم از تاريخ و روش 
آن بزرگان »اســتفاده ابزاری« كنيم و خدای ناكرده روش و 
ســيره آن هاديان راه و طريق را »تفسير به رأی« نكنيم و... 
مثلًا لفظ مذاكره را چسبيده، هدف و محتوای و معنی مذاكره 
را در قامــوس آن بزرگان رها كنيم، آری امام حســين)ع( با 
عمربن سعد مذاكره كرد، خود آن بزرگوار هم پيشنهاد مذاكره 
را مطرح كرد، اما نه برای معامله كردن درباره خواســته های 
نابجای او، بلكه برای »نهيب زدن« و ترساندن او از خدا. و امام 
علی)ع( هم با زبيربن عوام مذاكره كرد. خود از زبير خواست 
تــا به ملاقات هم بروند، اما هدف امام چانه زدن، كنار آمدن، 
معامله كــردن و... نبود. بلكه برای اين بود كه زبير را به ياد 
خودش بياورد... و انســانی را از سقوط به قعر جهنم باز دارد. 
بنابراين وقتی حرف از »مذاكره« می شود، بايد پرسيد كدام 

مذاكره، و مذاكره برای چه و تحقق چه هدفی؟ 
سیدمحمدسعید مدنی

اسم و رسم مذاكره

رئیس مجلس شورای اسلامی در همایش تجلیل از آمران 
به معروف و ناهیــان از منكر گفت: قابل قبول نبود فقط یک 

کمیسیون درباره برجام تصمیم بگیرد.
به گزارش فارس، علی لاريجانی رئيس مجلس شــورای اسلامی 
صبــح ديروز در همايش تجليل از آمران به معروف و ناهيان از منكر 
كه در مركز همايش های برج ميلاد برگزار شد، در پاسخ به سؤال يكی 
از حاضران درباره علت عدم توجه به پيشنهادهای نمايندگان هنگام 
تصويــب جزئيات طرح اقدامات متناســب و متقابل دولت جمهوری 
اســلامی ايران در اجرای برجام گفت: عده ای معتقد بودند برجام بايد 
در شورای عالی امنيت ملی تصويب شود ولی ما می گفتيم اين سند 
بايد به مجلس بيايد چون برخی قوانين سابق برای اجرای آن محدوديت 
ايجاد كرده است؛ من در شورای عالی امنيت ملی بحث كردم كه برجام 
به مجلس بيايد و رهبر معظم انقلاب هم فرمودند كه مجلس در قضيه 

برجام كنار گذاشته نشود.
وی با تأكيد بر اينكه كميســيون برجام صرفاً گزارش می دهد و 
تعيين تكليف نكرده اســت، خاطرنشــان كرد: مجلس بايد به قانونی 
درباره برجام رأی دهد و اگر ما همراه گزارش كميســيون ويژه قانون 
تدويــن نمی كرديم منفعل بوديم چرا كه فرصت كافی نبود و از قبل 

بايد قانون نوشته می شد.
لاريجانی با اشاره به اينكه برجام قانون عادی نيست و به سرنوشت 
كشــور گره خورده است، گفت: اين بحث بايد در سطح كلان كشور 
تصميم گيری می شــد و قابل قبول نيســت كه فقط يك كميسيون 

درباره آن تصميم بگيرد.
هماهنگی ها دستوری نبوده است

وی هماهنگی ها درباره قانون اجرای برجام را دارای 2 وجه برشمرد 
و اظهار داشت: يك وجه آن شورای عالی امنيت ملی بود كه او هم اذن 
داشت و وجه دوم مجلس بود كه در اينجا هم همواره مسائل مهم در 

خارج از صحن هماهنگ می شود.

لاريجانی با تأكيد بر اينكه اين هماهنگی ها دستور نبوده بلكه ما 
وظيفه داريم اين هماهنگی را به نحو تام انجام دهيم، گفت: ما طرفين 
را از 2 فراكســيون عمده مجلس دعوت كرديم و هيچ خللی در اين 
حرف من نيســت؛ در دو جلسه ســه ساعته و يك جلسه ديگر كه با 
حضور من برگزار شد پيشنهادها مطرح و حتی متن ماده واحده را به 

پيشنهاد دوستان مخالف تغيير داديم.
وی با اشاره به اينكه دوستان فراكسيون اصولگرايان صرفاً می گفتند 
كه گزارش كميسيون ويژه بررسی برجام پيش از در دستور قرار گرفتن 
طرح اجرای برجام در صحن قرائت شــود، عنوان داشــت: ما هم اين 
خواســته را قبول كرديم و گزارش كميسيون در صحن قرائت شد و 
پــس از  آن فوريت طرح را به رأی گذاشــتيم كه دو فوريت آن رأی 

نياورد كه اشتباه بود زيرا ما توافق كرده بوديم.
رئيس مجلس شــورای اسلامی وفای به عهد را امری ضروری در 
بررســی و پيشبرد مسائل كشور برشــمرد و با اشاره به اينكه پس از 
برگزاری 3 جلسه با دوستان مخالف دو فوريت طرح اجرای برجام رأی 
نياورد، گفت: طرح به كميسيون امنيت ملی رفت و پيشنهادها درباره 

آن بررسی شد و دوباره جلسه هماهنگی برگزار كرديم.
وی با يادآوری عمل نكردن دوباره به توافق در روز بررسی كليات 
طرح اظهار داشــت: مجلس پس از 4 ســاعت بحث مفصل به كليات 

طرح اجرای برجام رأی داد.
لاريجانی گفت: بعضی از كســانی كه به من فشار می آوردند كه 
برجام حتماً بايد به مجلس بيايد هنگام تدوين طرح می گفتند برجام 
مسكوت بماند و »من پاســخ دادم الان می گوييد؟ قانون آورده ايم و 

رهبری گفته اند كه مجلس از بررسی برجام كنار نماند.«
وی ايــن تغيير رويكرد را بی مســئوليتی و بی قانونی خواند و در 
ادامه با اشــاره به جلســات متعددی كه در شورای عالی امنيت ملی 
برای بررســی قانون اجرای برجام تشكيل شــد، اظهار داشت: سه يا 
چهار پيشــنهاد اصلاحی در پيش نويس قانون اعمال شد و كليات  آن 

مورد تأييد نظام قرار گرفت.
رئيس مجلس شورای اسلامی با تأكيد بر ضرورت عمل به تعهدات 
از سوی همه گفت: آنچه من به عنوان رئيس مجلس بايد انجام می دادم 
ايــن بود كه اجازه ندهم دربــاره برجام اختلافی پيش آيد اما عده ای 

من را متهم می كنند.
بعضی قانون اجرای برجام را درست نخوانده اند

وی با اشاره به اينكه بعضی قانون اجرای برجام را درست مطالعه 
نكرده اند اضافه كرد: اين قانون نمی گويد كه ما برجام را تأييد كرديم 
و برويد اجرا كنيد بلكه می گويند در چارچوب مصوبات شورای عالی 
امنيت ملی كه بايد به تأييد رهبری برسد می توانيد به صورت داوطلبانه 

و در چارچوب تكاليف ذيل برجام را اجرا كنيد.
رئيس مجلس شورای اسلامی با اشاره به وجود خطری مبنی بر 
عدم لغو تحريم ها از سوی غربی ها گفت: در اين قانون قيد كرديم كه 
اگر تحريم ها به هر بهانه ای لغو نشود اجرای برجام بر زمين می ماند و 

كارخانه غنی سازی ظرف دو سال ساخته می شود.
وی با تأكيد بر اينكه طبق قانون اجرای برجام بازرسی ها بايد تابع 
قوانين بين المللی بوده و مراكز نظامی فقط در صورت اجازه شــورای 
عالی امنيت ملی مورد بازرســی قرار گيرد، گفت: طبق قانون اجرای 
برجام اگر آژانس بين المللی انرژی اتمی در حفظ اسرار نظامی و امنيتی 

ما كوتاهی كند سطح همكاری ما با آژانس كاهش می يابد.
من در پرونده هسته ای دخالت ندارم

 چرا که این پرونده رهبری است
لاريجانی با تأكيد بر اينكه دخالتی در پرونده  هسته ای ندارد، گفت: 
اين، پرونده رهبری است و من هيچ نفع شخصی در آن ندارم و البته 

در مسائل هسته ای كشور كم اطلاع هم نيستم.
رئيس مجلس شورای اسلامی مجدداً تأكيد كرد: بعضی افراد در 
قبال قانون اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ايران در 

اجرای برجام به تعهد خود عمل نكردند.

لاریجانی:

قابل قبول نبود یک کمیسیون درباره هسته ای تصمیم بگیرد

روحانــی در دیدار با وزیر خارجه لبنان  تأکید کرد: امروز 
همه کشورهای منطقه متأثر از ســه مشكل رژیم نامشروع 
صهیونیستی به عنوان ریشه بســیاری از مشكلات منطقه، 
مداخله کشورهای خارجی در مسایل داخلی منطقه حساس 

خاورمیانه و خشونت و تروریسم هستند.
به گزارش پايگاه اطلاع رســانی رياست جمهوری، حجت الاسلام 
حسن روحانی در ديدار جبران باسيل وزير خارجه لبنان، با بيان اينكه 
لبنان در خط مقدم مقاومت و ايستادگی در برابر تهاجم صهيونيست ها 
بوده و يكی از عوامل ثبات در منطقه به شــمار می رود، گفت: مردم 
لبنان از طوايف و مذاهب گوناگون با وجود توطئه  های فراوان توانسته اند 

همواره اتحاد خود را حفظ كنند.
وی با بيان اينكه امروز از سويی تحركات رژيم صهيونيستی و از 
ســوی ديگر حضور تروريسم در منطقه مشكلات فراوانی را به وجود 
آورده است، افزود : كشورهای منطقه بايد برای مواجهه با اين مشكلات 
بيش از گذشته اســتحكام و قدرت داشته و با يكديگر متحد باشند. 
اميدواريم شــاهد امنيت بيشتر در لبنان، ثبات و وحدت ملی و نهايتاً 

توسعه در اين كشور دوست و برادر باشيم.
رئيس جمهور اظهارداشــت: امروز همه كشورهای منطقه متأثر 
از ســه مشكل رژيم نامشروع صهيونيستی به عنوان ريشه بسياری از 
مشكلات منطقه، مداخله كشورهای خارجی در مسايل داخلی منطقه 
حساس خاورميانه و خشونت و تروريسم هستند و متأسفانه فاصله ميان 
كشورهای منطقه باعث شده تا حل اين مشكلات با كندی پيش برود، 
اما در مقام عمل بايد در برابر اين معضلات بايستيم و پيام های روشنی 

را به دشمنان ملتهای منطقه بدهيم.
روحانی با بيان اينكه جمهوری اسلامی ايران همواره سياست های 

خود در خصوص مسايل گوناگون منطقه را با صدای بلند به جهانيان 
اعلام كرده است، تاكيد كرد : امروز كشورهايی كه در خط مقدم مبارزه 
با رژيم صهيونيســتی و تروريسم هستند، در اولويت حمايت از سوی 
جمهوری اسلامی ايران قرار دارند و ايران همواره در كنار مردم، دولت، 

ارتش و مقاومت لبنان بوده و در آينده نيز خواهد بود.
ریشه کن کردن تروریسم در سوریه

 موجب امنیت در مرزهای لبنان می شود
دبير شورای عالی امنيت ملی گفت: ريشه كن كردن تروريسم در 
سوريه اقدامی موثر در زمينه افزايش امنيت در مرزهای لبنان نيز به 

حساب می آيد.
به گزارش ايرنا، علی شمخانی نماينده رهبر معظم انقلاب و دبير 
شورای عالی امنيت ملی در ديدار جبران باسيل وزير امور خارجه لبنان 
در حاشيه نشست مقدماتی كنفرانس امنيتی مونيخ گفت: حفظ ثبات 
و امنيت موجود در لبنان ضرورتی اجتناب ناپذير به منظور ايفای نقش 
دموكراتيك مجموعــه جريان های داخلی برای حل و رفع تنگناهای 

سياسی و اقتصادی است.
علی شــمخانی امنيت واقعی در لبنــان را مرهون اراده و تلاش 
ارتش، جريان مقاومت، مردم و جريان های سياســی عنوان كرد و با 
اشاره به اراده برخی كشورهای فرامنطقه ای برای ايجاد ناامنی در لبنان 
افزود: متاسفانه برخی قدرت های منطقه ای به دليل احساس ضعف و 
نگرانی از فقدان پايگاه در افكار عمومی لبنان ضمن تلاش برای ناامن 
نمودن محيط داخلی اين كشور در مسير شكل گيری تفاهم و افزايش 
همگرايی احزاب و جريان های سياســی به صورتی كه امكان انتخاب 
رئيس جمهور در فرآيندی دموكراتيك فراهم شود مانع تراشی می كنند.
شمخانی با اشاره به طرح چهار ماده ای جمهوری اسلامی ايران برای 

پايان يافتن بحران در سوريه افزود: شكل گيری گفت و گوهای داخلی 
برای عبور از بحران كنونی و بازگرداندن امنيت با ريشــه كن نمودن 
تروريســم در سوريه ضمن آن كه به جنگ و خونريزی در اين كشور 
پايان می دهد اقدامی موثر در زمينه افزايش امنيت در مرزهای لبنان 
نيز به حساب می آيد. جبران باسيل وزير امورخارجه لبنان نيز در اين 
ديدار با قدردانی از حمايت مستمر جمهوری اسلامی ايران از دولت و 
مردم لبنان اظهارداشت: مشتركات سياسی، فرهنگی و اقتصادی ميان 

دو كشور پيوندهای عميقی را در روابط فی مابين ايجاد كرده است.
خط مقاومت از ایران شروع می شود

همچنين رئيس مركز تحقيقات اســتراتژيك مجمع تشــخيص 
مصلحت نظام نيز در ديدار با جبران باســيل وزيرخارجه لبنان گفت: 
خط مقاومت از ايران شروع می شود و اين خط مقاومت به عراق و بعد 

از آن به سوريه و لبنان می رود.
ولايتی افزود: اين زنجيره مقاومت از يك سو در برابر صهيونيست ها 
و از سوی ديگر در حال مبارزه با تروريسم است و اين خط منسجم و 
زنجيره مشترك و ارزشمندی است كه توانسته در اين منطقه مقاومت 

خود را زنده نگه دارد و هم تقويت كند.
ایران به تصمیم مردم لبنان احترام می گذارد

وزير امور خارجه كشورمان نيز در ديدار با جبران باسيل با اشاره به 
تحولات لبنان تاكيد كرد: هر تصميمی كه مردم و گروه های لبنانی در 
مورد حل بحران رياست جمهوری لبنان اتخاذ كنند، مورد احترام ماست.

ظريف با اشــاره به روابط متين دو كشور اظهار داشت: مناسبات 
تهران و بيروت همواره در حال توســعه است و اميدوار هستيم كه با 
رايزنی های تجار و مديران شركت های اقتصادی دو كشور شاهد رشد 

روزافزون همكاری های تهران و بيروت باشيم.

روحانی در دیدار وزیر امور خارجه لبنان:

رژیم نامشروع صهیونیستی ریشه بسیاری از مشكلات منطقه است

گزارش خبری کیهان
حال و هوای اردوگاه حریف در آستانه اجرای برجام

بقیه از صفحه ۲
اين نشريه آمريكايی تصريح كرد: يك مقام ارشد دولت آمريكا با بيان 
اينكــه »ايران بايد پيش از برخورداری از امتيــاز رفع تحريم ها، اقدامات 
زيادی انجام دهد« گفته رســيدن به اين مرحله »دست كم چندين ماه« 

زمان می برد.
 رویترز: کاهش تحریم ها تا آخر سال جاری

 غیرمحتمل است
خبرگزاری رويترز نيز در گزارشــی نوشت: دولت آمريكا اقداماتی در 
جهت تعليق مشروط تحريم ها انجام خواهد داد اما اين تعليق تا زمانی كه 

ايران برنامه هسته ای خود را محدود نكند موثر نخواهد شد.
در ادامه گزارش آمده است: عليرغم اقدام واشنگتن در روز يك شنبه، 

اجرای واقعی توافق چندين ماه زمان خواهد برد.
رويترز افزود: اين به اين معناســت كه كاهش تحريم ها كه ايران به 

دنبال آن است تا آخر سال جاری غيرمحتمل است. 
اين خبرگزاری تاكيد كرد: زمانبندی كاهش تحريم های هسته ای ايران 
به سرعت گام هايی بستگی دارد كه ايران می بايست بردارد تا مديركل آژانس 
بين المللی انرژی اتمی، همكاری ايران در زمينه اجرای برجام را تأييد كند.
در هميــن حال، »فيليپ هاموند« وزير خارجه انگليس گفت: امروز، 

نقطه عطفی برای يك توافق تاريخی است.
 لس آنجلس تایمز: تحریم های حقوق بشر و تروریسم 

باقی می ماند
بلومبرگ نيز در گزارشی اعلام كرد: تحريم های ضدايرانی احتمالا در 
3 ماه اول سال2016 و بعد از تاييد شورای امنيت سازمان ملل از تحديد 

فعاليت های هسته ای ايران، برچيده می شود.
همچنين لس آنجلس تايمز در گزارشی نوشت: آمريكا و اروپا متعهد 
شده اند كه تحريم ها اقتصادی، بازرگانی و انرژی خود را در ازای اقداماتی از 

سوی ايران مانند جمع كردن تعداد زيادی از سانتريفيوژها و تغيير ماهيت 
راكتور آب ســنگين اراك،  لغو كنند. ولی اينكه چه مقدار از اين تحريم ها 

باقی خواهند ماند هنوز نامشخص است.  
در ادامه گزارش آمده است: اتحاديه اروپا و ايالات متحده، تحريم های 
خود بر سر مسايل حقوق بشر و حمايت از تروريسم را حفظ خواهد كرد.
به گزارش خبرگزاری ها، راشــاتودی در خبــری اعلام كرد: با نهايی 
شدن توافق هسته ای، مذاكرات اسرائيل و آمريكا بر سر پيشنهاد افزايش 
كمك های نظامی آمريكا كه تاكنون ســالانه ســه ميليــارد دلار بوده، از 

سرگرفته شده است.
گفتنی است محمد جواد ظريف وزير امور خارجه  كشورمان و »فدريكا 
موگرينی« مسئول سياست خارجی اتحاديه اروپا در بيانيه ای مشترك اعلام 
كردند كه هر دو طرف به تعهدات خود در راستای اجرای برنامه مشترك 

اقدام پايبند خواهند بود.

سرويس سياسی -
شــخصیت ها و گروه های اصلاح طلب با نزدیک شدن به 
موسم انتخابات فعالیت های تبلیغی خود را با هجمه به نهادهای 
نظارتی کشور از جمله شورای نگهبان آغاز کرده و از سوی دیگر 
بــا اطلاع از وضعیت بد خود در افكار عمومی تلاش می کنند 
روی گزینه های اصولگرایی که مواضع نزدیكی به آنان دارند 
سرمایه گذاری کرده و نتیجه انتخابات را به سود خود رقم بزنند.
در اين راســتا  مرتضی مبلغ معاون سياسی وزير كشور در دوره 
اصلاحات در اولين نشست هم انديشی اصلاح طلبان خراسان رضوی كه 
با موضوعيت انتخابات مجلس برگزار گرديد مدعی شد :  اصلاح طلبی 
هراســی به شكل سيستماتيك به وســيله برخی رسانه ها و جريانات 

راه افتاده است .
وی با بيان اين ادعا ادامه داد » ما همواره در انتخابات ها نگرانيم 
كه چه كســانی برای ما می مانند، در حالی كه جناح مقابل ما بدون 
هيچ دغدغه ای همه امكانات در اختيارش اســت. ما بايد توجه داشته 
باشيم كه می خواهيم در چنين شرايطی وارد انتخابات شويم كه البته 

اين شرايط مطلوب و عادی نيست.«
مبلغ در بخش های ديگری از سخنان خود بدون اشاره به دين و 
ميهن فروشی مدعيان اصلاحات در فتنه 88 مدعی شد اصلاح طلبان 

به فكر منافع و مصالح ملی هستند نه منافع حزبی و گروهی !
از حمله تا رایزنی ؛ نگرانی اصلاح طلبان از چیست ؟!

در حالی كه اصلاح طلبان به شــدت با توجه به عملكرد گذشته 
خود از سد سديد شورای نگهبان نگرانند و از اين رو است كه در مواضع 
اتخاذی خود به اين نهاد قانونی هجمه و حمله می كنند از سوی ديگر 

رايزنی های خود را برای ورود به مجلس آغاز كرده اند . 
رسول منتجب نيا قائم مقام حزب اعتماد ملی كه دبير كل آن از 
سران فتنه 88 بوده و خود اين حزب نيز نقش موثری در رويدادهای 
تلخ و تاسف بار بعد از انتخابات دهمين دوره رياست جمهوری داشته 
اســت در گفت و گو با روزنامه آرمــان امروز كه به بولتن خانوادگی 
هاشمی مشهور است اظهار داشت : بالاخره رايزني با شورای نگهبان اين 
حُسن را دارد كه دوستان دقيق تردرجريان قرار بگيرند كه اصلاح طلبان 
قصد ندارند كه افراد تند و ساختارشــكن را وارد مجلس كنند. هدف 
اين اســت كه مجلس آينده مجلسي قوي و معتدل و كارآمد باشد. 
هدف ما اين اســت كه نيروهاي عاقل و معتدل و مفيد به حال ملت 
وارد مجلس شوند. وقتي اين مطلب براي شوراي نگهبان روشن شود 
كــه اصلاح طلبان چه نيتي دارند، قطعــا در تصميم آنها براي تاييد 

صلاحيت ها موثر است.
ادعــای اين كه اصلاح طلبــان به دنبال ورود معتــدل ها و نه 
ساختارشــكنان به مجلس هستند از سوی كسی كه قائم مقام حزب 

فتنه گر اعتماد ملی است قابل تأمل به نظر می رسد.
سرمایه گذاری بر روی شخصیت های غیر اصلاح طلب

از سوی ديگر اصلاح طلبان در چند ماه گذشته و با نزديك شدن 
به انتخابات ســرمايه گذاری بر روی شــخصيت هايی كه در فضای 
سياسی كشور اصلاح طلب تلقی نمی شوند و جزو اين جريان نيستند 

را شدت بخشيده اند.
اين افراد و شــخصيت ها هر چند اصلاح طلب نيســتند ولی در 
برهه هايی چون بررسی برجام در مجلس و يا رويدادهای ديگر مواضعی 

نزديك به اصلاح طلبان اتخاذ كرده اند .
اصلاح طلبان كه می دانند دارای وجهه اجتماعی لازم برای ورود 
به مجلس نيستند بر روی اين شخصيت ها از جمله ناطق نوری ، علی 

لاريجانی و ...حساب ويژه باز كرده اند .
در اين راستا است كه هر چند عارف نامزد بالاجبار كناره گيری 
كرده انتخابات يازدهمين دوره رياســت جمهوری خود را برای ورود 
بــه مجلس دهم آماده می كند، ولی اصــلاح طلبان با علم به رای و 
بدنــه اجتماعی ضعيف نامبرده بر روی گزينه هايی چون لاريجانی و 

ناطق نوری متمركز شده اند . 
عارف این بار نیز دور می خورد ؟!

جريان نزديك به هاشمی رفسنجانی كه در انتخابات خرداد 92 
عارف را مجبور به كناره گيری كرد امروز نيز دست به كار شده است 
تا گزينه های اصلاح طلب چون عارف و خرازی را به كناری زده و از 
سوی ديگر افرادی چون لاريجانی و ناطق نوری را به عنوان سرليست 

اصلاحات معرفی كنند . 
از ايــن رو بود كه خــرازی دلنگران از اين اقدامات از حزب ندای 
ايرانيان اســتعفا و عارف نيز در اظهــار نظرهايی نگرانی های خود را 
بــروز داد .  مديريت و عملكرد لاريجانی در حمايت از برجام و اجازه 
ندادن به ابراز هر گونه ندای مخالفی، اصلاح طلبان را به ســمت وی 

سوق داده است .
روزنامه آرمان امروز يك ماه پيش در گزارش روز 21 شهريور ماه 
خود با حمله به برخی مدعيان رياســت مجلس بعدی و در حمايت 
از لاريجانی نوشــته بود : زمانی كه تندروهای دو گروه اصلاح طلب و 
اصولگرا بر يك طبل می كوبند بايد دانست خبر مهمی در راه است و 
اتفاق مباركی در حال رخ دادن است كه تندروها به ضرر خود می دانند 

بنابراين از هر روزنه ای برای عدم تحقق آن بهره می برند.
اين روزنامه ادامه داده بود :  اكنون كه به انتخابات مجلس شورای 
اســلامی نزديكتر می شويم، گروه های سياسی جلسات خود را منظم 
برگزار می كنند و به طور ضمنی از تدبير انتخاباتی سخن می گويند و در 
ذهن اسامی ای را به عنوان رياست مطرح می كنند كه در لفافه به اطلاع 
همفكران و هم طيفان خودشان می رسانند. از جمله اين شخصيت ها كه 

بسيار مورد تاييد ميانه روها برای قرار گرفتن بر كرسی رياست مجلس 
دهم مطرح می شود، علی لاريجانی است.

ايــن روزنامه حمله به امثال عارف و خرازی را صريح تر بيان می 
كند و می نويسد: اصلاح طلبانی هستند كه حضور و پررنگ شدن نام 
لاريجانی در انتخابات مجلس را برابر با خداحافظی كانديدای خود برای 
كسب كرسی رياست مجلس دهم می بينند. اين موضوع هم قابل درك 
است اما آيا آنها سندی برای مديريت جناحی لاريجانی در مجلس دارند 
كه تصور می كنند اگر او بار ديگر بر كرســی رياست مجلس بنشيند 
حقوق اين طيف در پارلمان تضعيف خواهد شد و سوال مهم تر اينكه 
اكنون اصلاح طلبان گزينه قوی تر و باتجربه تر از لاريجانی در ليســت 
خود دارند كه از حضور و پررنگ شدن نام رئيس فعلی مجلس هراس 
دارند؟ آيا ترديدی در اين موضوع است كه او بارها در دفاع از حقوق 
اصلاح طلبان هجمه بخشی از اصولگرايان را پذيرا شد اما تكليف خود 

كه همان اعتدال است را فراموش نكرد؟
قمار بر روی دو مهره !

اصــلاح طلبان به صورت همزمان بــازی با گزينه را آغاز كرده و 
ادامــه می دهند : لاريجانــی و ناطق نوری. هر چند لاريجانی در اين 
ميان شــانس بيشتری نسبت به ناطق نوری دارد ولی اصلاح طلبان و 
بخصوص طيف كارگزاران از ناطق به صورت كامل نااميد نشده اند . 

صدا به عنوان ارگان رسانه ای كارگزاران در اين راستا می نويسد: 
»با نزديك شــدن به انتخابات مجلس دهم باز هم توجه ها به سمت 

»ناطق نوری« جلب شده است.« 
محمد قوچانی نيز با اشاره به لزوم كانديداتوری ناطق در انتخابات 

پيش رو می گويد: »ناطق رئيس مجلس مناسبی است.«
روزنامه آرمان نيز  شــخصيت سياسی ناطق را اين گونه تعريف 
می كند: »مدت هاســت در قلب فضای سياســی حضور دارد و درباره 
اغلب اتفاقات سياسی اظهارنظر می كند و موضع می گيرد. او با جديت 
و مســئوليت مدنی مهم ترين اتفاقات سياسی را به بوته نقد می كشد، 
نامه سرگشاده می نويسد، سخنرانی می كند و در هر اتفاق مهمی يك 
پای قضيه است. همين خصوصيات ذاتی اوست كه از وی يك چهره 

سياسی منحصربه فرد ساخته است.«
به هر حال اصلاح طلبان و ديگر طيف های نزديك به دولت اين 
روزها بر روی گزينه هايی حساب می كنند كه به صورت تاكتيكی به 
آنها رسيده اند چه ناطق نوری باشد كه دشمنی ديرينه ای با وی بر سر 
روی دادهای مجلس پنجم و ...دارند و چه لاريجانی كه سابقه دشمنی 
آنان با وی به دوران رياست لاريجانی به صدا و سيما باز می گردد . 

بايــد منتظر ماند و ديد كه آيا اصلاح طلبــان بازی دوگانه را با 
گزينه های ديگری به روز خواهند كرد و يا بازی فعلی تا روز انتخابات 

ادامه خواهد يافت . 

گزارش خبری- تحلیلی کیهان

اصلاح طلبان در رویای بهارستان


